

Netværksmøde for lokalfora. Den Gule Stald, Kalvehave 1. februar 2024

Version 2 6/2: rettet til efter kommentarer.

Til stede

Vestmøn (Eva og Lars); Stege (Krista og Jeanett); Jungshoved (Jørgen og Steen); Nyråd (Margit og Susan); Præstø (Klaus); Stensved (Louise), Kalvehave (Helle)

Afbud

Østmøn (Henny)
Køng-Lundby (Steen)
Bogø

Dagsorden

1. Referat fra sidst
2. Forslag fremover at dagsorden, referent og mødeleder er det samme Forum og at det går på skift.
3. Susan takker for valget
4. Nyt fra lokalfora (max 3 minutter)
5. Dialogmødet 23/5
6. Folkemødet Møn – ideer
7. Planlægningsmøder Folkemøde Møn
8. Klaus' punkt
9. Evas punkt (råderumskataloget)
10. Samarbejde mellem lokalfora og rådet for frivillighed og folkeoplysning
11. Kommende netværksmøder – koordineret med møder i rådet for Frivillighed og Folkeoplysning
12. Evt.
13. Næste møde/kommende møder

Referent

Helle Krogh Hansen

Ad 1: Referat fra sidst

Referatet er godkendt. Fremover skal kommentarer til referatet meddeles inden for en uge. Derefter er referatet godkendt.

Ad 2: Forslag fremover at dagsorden, referent og mødeleder er det samme Forum, og at det går på skift. forslaget godkendt. Det aftales gang for gang, hvem der afholder det efterfølgende møde

Ad 3: Susan takker for valget

Susan takker for valget. Det første møde i rådet for Frivillighed og Folkeoplysning blev afholdt i torsdags som et meget introducerende møde. Pia Vestergaard (repræsentant fra folkeoplysende foreninger, der tilbyder andet end idræt) blev formand. Peter Ole Sørensen (politisk repræsentant) blev næstformand. Rådet blev enige om, at det vigtige fremover er, at de valgte prøver at holde sig orienteret om, hvad baglandet ønsker. Være mere synlige og udadvendte end det tidligere folkeoplysningsråd. Næste gang ser rådet på, hvilke

kriterier, der skal være for den pulje, rådet administrerer. Desuden skal rådet være vært for frivillig-fredag. Der er planlagt 4 møder om året.

Rådet har fået præsenteret facilitetsanalysen. Rådet bad om at få et ekstraordinært møde, når analysen er ved at være klar. Dette bliver 21/3, hvor resultaterne bliver fremlagt. Susan sender et referat til lokalfora.

Spørgsmål: kommer der et referat fra møderne. Susan undersøger nærmere.

Ad 4: Nyt fra lokalfora (max 3 min.)

Stege

Tema "Unge på Møn & Fremtiden". Der var mange politikere, familier og erhvervsfolk til dialogmødet. Hvordan bruge/inddrage de unge (og at huske de mange, der går i friskolerne). Mange unge, som ikke trives. Området har fået en diskolf-forening, faciliteret af Stege Lokalforum.

Kalvehave

Meget beskedent politisk fremmøde til dialogmødet. Lokalforum havde valgt at sætte fokus på tre temaer 1) fremtiden for Den Gule Stald, 2) Havnens og fiskerbyens udvikling og 3) samarbejdet mellem kommune og lokale institutioner og erhvervsdrivende.

Præstø

Holdt dialogmøde med fire temaer: 1) Fjernvarme, 2) aktiviteter og faciliteter for unge, 3) Trafik og 4) Klima og kystsikring (jf. stormfloden). Lokalforum har lavet en trafikplan. Præstø har en festival "Gyldne dage". Den er nu skilt fra handelsstandsforeningen. Lokalforum har været med til at danne en selvstændig forening, så arrangementet kommer fortsat. I året er temaet for festivalen "1864".

Vestmøn

Det gamle lokalforum var gået i stå. Ifm. nedlæggelsen af Fanefjordskolen genopstod lokalforum med Lars Skov Andersen som formand. Lokalforum Vestmøn har arbejdet med sparekataloget. Der er møde på lørdag i Hårbøllehuset om skolen mhp. forslag til, hvad skolen kan bruges til. Friskolen Blå Veje har 30 elever og der er skrevet en del op. Flytter måske ind i skolen, så nu drøftes hvad- og om lokalsamfundet kan bruge resten af skolen til.

Jungshoved

Jungshoved lokalforum havde dialogmøde med temaet "Grundvand". På mødet 7. december med borgmesteren blev der - på Junghoveds foranledning - talt om de bløde trafikanter. Måske skal vi i fællesskab (af lokalfora) rette henvendelse med en påmindelse om, at kommunen skal tage fat i sagen om de bløde trafikanter.

Netværket blev enige om at minde kommunen om, at vi i fællesskab skal arbejde med tryk trafik.

Stensved

Indgået samarbejde med Nyråd om tryghed i trafikken (især om skolevej). Er ved at indsamle data om trafikken. Borgmesteren har sendt brev til ministeren (det er ikke en kommunalvej) om bekymringer angående trafikken.

Nyråd

Ikke meget nyt. Lokalforum er involveret i Jul på torvet fortsætter nu med 'lys på torvet'. Søger fondsmidler til mindre aktiviteter.

Ad 5 Lokation for dialogmøde 23/5 Og hvis der er andet ...

Mødet skal handle om frivillighed og nærdemokrati. Vi besluttede at afholde mødet som et ordinært dialogmøde dvs. 23/5. Det skal foregå i Den Gule Stald. Vi forventer deltagelse af mange fra de 13 lokalforas bestyrelser samt politikere og mindre omfang også lokalbefolkninger.

Forslag til tema: hvordan fremmer vi frivillighed og nærdemokrati.

Stege lokalforum laver et oplæg og melder ind til kommunen, at vi ønsker at bruge 23/5 til fælles dialogmøde, som afholdes i Den Gule Stald, Kalvehave. LKO sørger for drikkevarer til arrangementet (med udgiftsdeling).

Apropos: Hvordan får vi kontakt til foreninger? Foreningsportalen er ikke opdateret.

Ad 6 og 7: Folkemøde Møn

Der er folkemøde 23. og 24. august. Fredag 23/8 er "ungedag".

Nyråd har et telt (3x3) og søgt midler til et nyt telt (3x3) til fælles brug. Nyråd kan opbevare det.

Vi kan opstille telt i nærheden af kommunens telt. Kommunen betaler standpladsen, - det faciliterer Krista. Stege Lokalforum udgør projektets styregruppe.

Planlægnings- og inspirationsmøde: mandag 3. juni kl. 17 Det gamle rådhus i Stege

Ad 8: Claus' punkt

Kommunalbestyrelsen har fået godkendt en erhvervsmasterplan. I den indgår noget om bosætning. 1000 nye byggegrunde og et bosætningsudvalg. Der står ikke noget om borgerinddragelse. Er det noget lokalfora skal gå ind i nu tidligt i forløbet. Vi kan evt. rette henvendelse til kommunen om, at Lokalfora bør inddrages. Claus undersøger, om det er tanken at inddrage borgerne – hvad planerne er. Susan foreslår Jesper Adler og Steffen Steffensen, Business Vordingborg.

Spørgsmålet kan evt. også rejses på dialogmødet

Vestmøn har undret sig over, at nye udstykninger altid er i byområder.

Ad 9 (Evas punkt – råderumskataloget)

Om lokalfora skal arrangere en aktivitet ift. råderumskataloget. Det kunne være som tilhører til kommunalbestyrelsens møde desangående (sidste onsdag i måneden). Råderumskataloget kommer på møde 28/2.

Der skal findes 20 mio. Råderumskataloget omhandler muligheder for 80 mio. Der kom 500 høringsvar. Besparelserne behandles nu i udvalgene. Vi skal holde øje med dagsordenerne for udvalgene og reagere konkret.

Vi står med den udfordring, at lokalområderne kan komme i konkurrence med hinanden for at undgå besparelser på eget lokalområde. Hvis lokalfora skal arrangere en reaktion mod besparelserne, skal det være noget reelt fælles. Det kunne være, at vi gør opmærksom på at frivilligheden ikke må rammes. At den er værdifuld for kommunen.

Ad 10: Samarbejde mellem lokalfora og rådet for frivillighed og folkeoplysning

Flemming Tejmers havde anmodet om punktet, men han var ikke til stede, så vi behandlede ikke punktet nærmere. Kommende netværksmøder sker kort forud for møder i rådet for frivillighed og folkeoplysning, så vi på den måde styrker sammenhængene. Vi kan orientere os om FF-mødernes dagsorden på kommunens hjemmeside.

Ad 11: Kommende møder – koordineret med møder i rådet for Frivillighed og Folkeoplysning

Vi placerer netværksmøderne nogle dage før mødet i rådet.

Ad 12 Evt.

Ingen punkter

Ad 13 Kommende møder

- Mandag 6. maj kl. 19 – 21 i Stege. Gl. Rådhus (mødet i rådet for F og F er 13/5)
- Torsdag 5. september kl. 19 – 21 på Vestmøn. Lokaltet meldes ud senere (rådet holder møde 12/9)
- Uge 47 på Bogø. Bogø vælger datoen - dog ikke 19/11 (Rådet holder møde 25/11)

Vigtige datoer (forbehold for misforståelser)

22. februar:

Åbent møde, hvor foreninger kan stille spørgsmål og dele viden om faciliteter. Kl. 17-20 Stege Skole

28. februar:

Åbent møde, hvor foreninger kan stille spørgsmål og dele viden om faciliteter. Kl. 17-20 Vordingborg, Iselinge skole

28. februar:

Råderumskataloget behandles i kommunalbestyrelsen

7. marts:

Åbent møde, hvor foreninger kan stille spørgsmål og dele viden om faciliteter. Kl. 17-20. Præstø Multicenter

21. marts:

Facilitetsanalysen præsenteres for rådet for frivillighed og folkeoplysning

6. maj:

Møde i netværket af lokalfora. Stege

23. maj:

Fælles dialogmøde

3. juni:

Planlægningsmøde vedrørende folkemødet. Kl. 17. Det gamle Rådhus i Stege

23. august:

Folkemøde Møn.

24. august:

Folkemøde Møn

5. september (OBS! at dette er Flagdag for Danmarks udsendte – VK holder noget den dag)

Møde i netværket af lokalfora